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Medlem af Naalakkersuisut for Erhverv og Råstoffer

Medlemmer af Inatsisartut for ATASSUT 
Finn Karlsen, Siverth K. Heilmann og Knud Kristiansen
 
 

Besvarelse af § 36 spørgsmål nr. 2010-100 fra Atassut vedr. uranholdige mineraler

I medfør af Inatsisartuts forretningsordens § 36, stk. 1, har Finn Karlsen, Siverth K. Heil-
mann og Knud Kristiansen stillet følgende spørgsmål:

• Vil Naalakkersuisut arbejde for at fastsætte højeste tilladte urangrænse, der kan 
udvindes ved udvinding af uranholdige mineraler?

Svar:

Jeg skal indledningsvis på Naalakkersuisuts vegne takke for det relevante 
spørgsmål om hvorvidt Naalakkersuisut vil arbejde for at fastsætte en maksi-
mumsgrænse for indhold af uran i forbindelse med udvinding af andre mineraler. 

Spørgsmålet er begrundet i et ønske om at fremme erhvervslivet og økonomien, 
og i et ønske om at fremme udviklingen af mineraludvinding i Grønland. 

Naalakkersuisut tilkendegav på efterårssamlingen 2009, at man ville give sig god 
tid til at træffe en beslutning om hvorvidt nul-tolerancepolitikken på uran-områ-
det skal fastholdes eller justeres. Baggrunden for beslutningen var et princip-for-
slag fra Siumut om at indføre tilladelse til udvinding af uran som biprodukt. 

Det er Naalakkersuisuts politik, at der er behov for en åben og demokratisk debat 
hvor alle i samfundet får mulighed for at give sin mening til kende. 

Som tidligere udmeldt vil Naalakkersuisut i 2010 lytte til de mange synspunkter 
fra såvel borgere, interessegrupper og uvildige eksperter. 

Det er i den forbindelse hensigten at anmode uvildige eksperter om at fremkom-
me med oplysninger og informationer om efterforskning og udnyttelse af uran og 
andre radioaktive elementer.

Informationskampagnen vil omfatte en udgivelse af en pjece, som beskriver de 
forskellige forhold der relaterer sig til efterforskning/udnyttelse af mineraler 
m.m. Der vil ligeledes blive udarbejdet en radio/tv-udsendelse, hvor uafhængige 
eksperter belyser relevante samfundsmæssige aspekter af minedrift. Endelig vil 
der være en inddragelse af forskellige organisationer og borgere, som får mulig-
hed for at ytre sig for og imod projektet.
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Naalakkersuisut planlægger desuden en besøgsrejse til Saskatchewan i Canada i 
første eller anden uge af september 2010. Formålet vil være at samle viden og er-
faring fra en delstat i Canada som har uranbrydning. Naalakkersuisut agter at in-
vitere medlemmer af henholdsvis Erhvervsudvalget og byrådet i Kommune 
Kujalleq til at deltage i turen.

Naalakkersuisut vil i forlængelse heraf komme med mere konkrete udmeldinger 
om den videre proces, inden Inatsisartut til efterårssamlingen skal andenbehandle 
forslaget om indførelse af en maksimumsgrænse for uran i forbindelse med mi-
nedrift.

Det fremføres i begrundelse for spørgsmålet, at ”Da eksperterne har oplyst, at  
alle mineraler indeholder uran, kan alle og enhver regne ud, at det kan have 
indvirkning på og vil være til skade for andre råstofudvindinger hvis man bliver  
ved med at stemme imod og dette vil på sigt skade vores bestræbelser på at opnå 
en selvbærende økonomi”.

Den gældende uranpolitik i Grønland betyder som bekendt, at det ikke er tilladt 
at udnytte mineraler, der har højere uran-indhold end almindelig baggrundsstrå-
ling. Det betyder, at nogle mineprojekter ikke vil kunne gennemføres på grund af 
for højt indhold af uran. Modsat vil der være andre mineprojekter, som vil kunne 
gennemføres inden for nul-tolerancegrænsen. 

Guldminen ved Nanortalik er så småt kommet i gang igen og på sigt regner vi 
med omkring 80 arbejdspladser ved minen. I slutningen af året genåbner bly- og 
zinkminen i Maarmorilik, hvilket vil skabe gode beskæftigelsesmuligheder i 
Nordvestgrønland med 120 nye arbejdspladser.

Lønsomhedsstudiet for en mulig eudialytmine ved Qaqortoq forventes færdig-
gjort i slutningen af året. Hvis resultaterne skulle være positive, vil der blive 
skabt omkring 100 arbejdspladser alene ved denne mine. 

Adskillige andre efterforskningsprojekter nærmer sig de sidste stadier inden an-
søgning om en udnyttelsestilladelse. Dette gælder bl.a. for projekter vedrørende 
jern i Isua, diamanter på vestkysten, bly og zink i Nordgrønland, guld og platin 
på østkysten mm. Disse projekter kan alle gennemføres inden for rammerne af 
den nuværende uran politik.

Jeg vil gerne understrege, at Naalakkersuisut deler ønsket om at udvikle en selv-
bærende grønlandsk økonomi, og vi er enige i, at råstofsektoren er en af de vig-
tigste grundpiller i forsøget på at realisere dette mål. 

Det er dog samtidig vigtigt, at udviklingen sker på et bæredygtigt grundlag. Naa-
lakkersuisut ønsker derfor, at befolkningen sikres mulighed for at få oplysninger 
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og fremkomme med deres holdninger, inden Inatsisartut træffer beslutning om, 
hvorvidt uran skal tillades som biprodukt. Det skylder vi befolkningen og miljø-
et. 

Med venlig hilsen

Ove Karl Berthelsen

Medlem af Naalakkersuisut for Erhverv og Råstoffer


